



## A network

to promote exchanges between practitioners, learners, trainers, researchers, policymakers  
in order to  
support and develop good practice in literacy and numeracy provision in Europe

by

- improving the educational practices
- facilitating learners empowerment, citizenship and participation
- supporting learners to voice ideas and opinions

## Un réseau

pour promouvoir les échanges  
entre praticiens de l'alphabétisation,  
apprenants, formateurs, chercheurs,  
pouvoirs publics  
en vue de  
soutenir et développer  
la qualité de l'alphabétisation en Europe

par

- l'amélioration des pratiques pédagogiques favorisant l'émancipation et la participation des apprenants
- le développement et le soutien de la prise de parole des apprenants

### For more information

- Visit the Web site
- Subscribe to our newsletter

### Participate by

- Sharing good practices
- Raising awareness about the network in your country and region, especially among the literacy learner groups

[www.eur-alpha.eu](http://www.eur-alpha.eu)

### Pour s'informer et participer

- Visitez le site web
- Abonnez-vous à la lettre d'information
- Présentez des bonnes pratiques
- Diffusez les informations du réseau dans votre région, votre pays, spécialement auprès des groupes d'apprenants en alphabétisation



**European Network  
for Adult Literacy and Numeracy**

**Réseau européen  
pour l'alphabétisation des adultes**

*A project funded by the European Commission  
in the European GRUNDTVIG  
Lifelong Learning programme*

*Un projet soutenu par la Commission européenne  
dans le cadre du programme GRUNDTVIG  
Education et formation tout au long de la vie*

2009 - 2012



**Lifelong Learning Programme**

This project has been funded with support from the European Commission. This communication reflects the views only of the author, and the Commission cannot be held responsible for any use which may be made of the information contained therein.





## Partners Partenaires

The network includes 16 partners coming from 12 different countries.

Le réseau compte 16 partenaires issus de 12 pays.

- **ACEFIR** – Associació Catalana per a l'Educació, la Formació i la Recerca (Catalonia – Spain)
- **AÇEV** – Anne Çocuk Egitim Vakfi (Turkey)
- **ACI** – Associação Centro Intercultura Cidade (Portugal)
- **AEFTI** – Fédération nationale des Associations d'enseignement et de formation pour les travailleurs immigrés et leurs familles (France)
- **CAEA** – Cyprus Adult Education Association (Cyprus)
- **CFAES Georges Rapon** – Cercle de Formation et d'Action en Économie sociale "Georges Rapon" (Guyana – France)
- **DIE** – Deutsches Institut für Erwachsenenbildung e. V (Germany)
- **FACEPA** – Federació d'Associacions Culturals i Educatives de Persones Adultes (Catalonia – Spain)
- **Lire et Ecrire Suisse** (Switzerland)
- **Lire et Ecrire Communauté française asbl** (Belgium) (*Coordination of the Eur-Alpha Network*)
- **Education Scotland** – (Scotland – United Kingdom)
- **Queen's University Belfast** – School of Education (Northern Ireland – United Kingdom)
- **SIAE** – Slovenian Institute for Adult Education – (Slovenia)
- **UIL** – UNESCO Institute for Lifelong Learning (Germany)
- **UOM** – University of Macedonia (Greece)
- **WIT** – Waterford Institute of Technology (Ireland)

## The basic principles

*The development of adult literacy and basic training is an essential element in building a European knowledge society*

*It is fundamental that adults wishing to have access to quality literacy which takes their needs into account and is based on their active participation, be able to do so near their home.*

*By literacy we mean the acquisition of basic knowledge necessary to develop active citizen participation, by adults who have never received schooling or by adults who, despite several years of schooling, cannot read or write, and understand, in whatever language, a simple text related to their everyday life.*

## Les principes de base

Le développement de l'alphabétisation et de l'acquisition des savoirs de base des adultes est un élément essentiel de la construction d'une société européenne de la connaissance.

Il est fondamental de permettre à tous ceux qui le souhaitent d'accéder, près de chez eux, à une alphabétisation de qualité qui tienne compte de leurs besoins et qui se base sur leur participation active.

Par alphabétisation, nous entendons l'acquisition des savoirs de base nécessaires pour développer la participation citoyenne active des adultes qui n'ont jamais été scolarisés ou de tous ceux qui, bien qu'ayant été scolarisés parfois pendant de longues années, ne savent ni lire, ni écrire, en le comprenant, un texte simple lié à leur vie quotidienne, et ce dans aucune langue.

## 3 Working Groups

- to organize and develop the network: **the Partners Consortium**
- to collect and disseminate educational practices facilitating learners empowerment, citizenship and participation: **the Scientific Committee Trainers Training**
- to develop and support the learners voicing of opinions in their training bodies and in the society: **the Scientific Committee Learners Participation**

## 3 Groupes de Travail

- pour organiser et développer le réseau : **le Consortium des partenaires**
- pour récolter et disséminer des pratiques pédagogiques favorisant l'émancipation et la participation des apprenants : **le Comité scientifique de Formation de Formateurs**
- pour développer et soutenir la participation des apprenants dans leurs organismes de formation et dans la société : **le Comité scientifique des Apprenants** composé d'apprenants ou anciens apprenants en alphabétisation